
وزیر صمت:

جشنـواره فـروش لوازمخـانگی از
ســوی بانکهــا بــهزودی برگــزار
ــرای ــذاکرات ب ــاز م میشود/آغ

واردات خودرو
به گزارش صدای تجارت از وزارت
صـنعت، معـدن و تجـارت، “سـیدرضا
فـاطمیامین” بـا هـدف گفتوگـوی
مســتقیم بــا مــردم در برنــامه
گفتوگوی ویژه خبری شبکه خبر به
نــام «صــف اول» حضــور یــافت و
افزود: مسائل صنعت خودرو کشور
مربوط به امروز و دیروز نیست و
شاید بیش از پنجاه سال است که
این مسائل وجود دارد، اما این
موارد یک بار برای همیشه باید

حلوفصل شوند.
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وی عنـوان کـرد: بنـده از سـال
۱۳۸۶ مجری طرح خودروهای فرسوده
بـودم، بنـابراین بهطـور مسـتقیم
با صنعت خودرو ارتباط داشتم و
در آن زمـان بـرای نخسـتین بـار
طــرح فــروش خودروهــای فرســوده
بهطور جدی و عملیاتی اجرا شد و
در طول یک سال بیش از ۲۲۵ هزار
خـودرو فرسـوده از رده خـارج شـد
درحـالیکه تـا آن زمـان تنهـا ۴۵
ــوده از رده ــودرو فرس ــزار خ ه

خارجشده بود.

وزیـر صـمت یـادآور شـد: صـنعت
خودرو نه آنقدر کوچک و بیاهمیت
اسـت کـه آن را پنهـان کـرده و
صورتمسـئله آن را پـاککنیم، نـه



آنقـدر اکنـون بالنـده اسـت کـه
بتـوان از آن دفـاع کـرد؛ بلکـه
اکنون باید با نگاه طبیبانه به
ایـن صـنعت نگـاه کـرده و مسائـل
مربــوط بــه آن را حــل کــرده و
راهحلها را نهایی و در یک دوره
زمانی اجر کنیم که ما این دوره
زمــانی را دو ســال در نظــر
گرفتهایـم و بـرای اجرایـی کـردن
ایـن مهـم برنـامه لازم تهیهشـده

است.

بازه زمانی ۱۴۰۲ تا ۱۴۰۴ نقطه
عطف صنعت خودرو خواهد بود

وزیــر صــنعت، معــدن و تجــارت
افـزود: ایـن برنـامه دوسـاله تـا
اواخـر سـال ۱۴۰۴ ادامـه دارد،



یعنـی از سـال ۱۴۰۲ ایـن موضـوع
تغییر پیدا خواهد کرد و درواقع
نقطه عطف همین بازه زمانی است.

فاطمی امین با اشاره به بازدید
رئیسجمهــــوری از شرکتهــــای
خودروسـازی در اواخـر اسـفندماه
ســـال گذشتـــه، توضیـــح داد:
رئیسجمهـوری در ایـن بازدیـد در
هشــت محــور دســتوراتی را ابلاغ
کردند که تمامی آن دستورات یا
مقطعـی بـوده کـه اعمالشـده یـا
بـرای اجـرا نیازمنـد زمـان بـوده
است. برای مثال یکی از دستورات
ایشان افزایش گارانتی خود و از
دو سال به سه سال بوده است که
ایـن مهـم ابلاغ و اجرایـی شـده



است.

وی دیگـر دسـتور رئیسجمهـوری را
افزایـش ۵۰ درصـدی تولیـد خـودرو
نسبت به سال گذشته بوده اعلام و
بیـان کـرد: سـال گذشتـه کمتـر از
۹۰۰ هزار دستگاه تولید شدٰ اما
امســال بــرای تولیــد حــداقل ۱
ــتگاه ــزار دس ــون و ۵۰۰ ه میلی
خودرو برنامه ریزی کردیم و طبق

این برنامه جلو می رویم.

وزیـر صـمت بابیـان اینکـه شاخصـی
به نام عبور مستقیم خودرو وجود
دارد، تصریح کرد: از خودروهایی
کـه وارد خـط میشونـد، چنـد مـورد
بهطـور کامـل از خـط خارجشـده و
چند مورد بهعنوان خودروی ناقص



وارد پارکینگ میشوند؛ امروز هم
ایرانخـودرو و هـم سایپـا هـر دو
صــد درصــد عبــور مســتقیم
خودرودارند، یعنی خودرو در خط
کامــل بیــرون آمــده و وارد
پارکینگ نمیشود درحالیکه دریک
زمانی این رقم به ۱۸ درصد کل
تولیـدات هـم رسـیده بـود؛ البتـه
بهطــور دقیــق میــانگین تولیــد
خـودروی کامـل سایپـا بـالای ۹۰
درصـد و ایرانخـودرو از اوایـل
خردادمــاه بــه بــالای ۹۵ درصــد

رسیده است.

فـاطمی امیـن گفـت: در چنـد سـال
گذشته خودروسازان بزرگ دنیا با
نزدیک به ۲۰ میلیون کاهش تولید



روبــهرو شدنــد یــا بســیاری از
کشورهـایی کـه در صـنعت خـودرو
پیشرفته هستند در فواصل طولانی

اقدام به فروش خودرو میکنند.

رشـد ۳۱ درصـدی تحویـل خـودرو/
ــودرو از ــزار خ ــل ۲۲۳ ه تحوی

ابتدای امسال تا ۱۸ خردادماه

وزیـر صـنعت، معـدن و تجـارت در
ارتبــاط بــا تعــداد خودروهــای
تحویلشده گفت: از ابتدای امسال
ــزار ــاه، ۲۲۳ ه ــا ۱۸ خردادم ت
دسـتگاه خـودرو تحویلشـده اسـت
درحـالیکه در مـدت مشـابه سـال
گذشتـه ۱۷۰ هـزار دسـتگاه خـودرو
تحویلشـده اسـت، یعنـی ۳۱ درصـد
رشــد تحویــل خــودرو را شاهــد



بودیم.

کاهش ۶۵ درصدی خودروهای کف

فــاطمی امیــن اضــافه کــرد: از
ابتـدای امسـال تـا ۱۸خردادمـاه
تعـداد خودروهـای نـاقص کـف ۱۴۷
هزار دستگاه بوده که این رقم
در مـدت مشـابه سـال گذشتـه ۱۳۷
هزار دستگاه بوده است، یعنی ۶۵
درصد کاهش خودروهای کف را شاهد
بـودیم و کـاهش تولیـد خودروهـای
کـف بـه ایـن معنـی نظـم یـافتن

تولید و زنجیره تولید است.

وی عنوان کرد: در ماههای آبان
و آذر ســال گذشتــه، تعــداد
خودروهای کف ۱۷۰ هزارر دستگاه



ــی ــئله مل ــک مس ــه ی ــود و ب ب
تبدیلشده بود بهطوریکه نهادهای
نظـارتی نسـبت بـه ایـن مسـئله

اخطار دادند و پیگیری کردند.

وزیـر صـمت در ارتبـاط بـا آمـار
خودروهای کامل نیز گفت: امسال
در ایـن مقطـع تولیـد ۱۴۴ هـزار
دسـتگاه خـودرو کامـل شـده اسـت
درحالیکه سال گذشته به آمار به

۳۸ هزار دستگاه خودرو رسید.

ــه دوم ــای نیم ــز برنامهه تمرک
امسـال بـر کیفیـت خـودرو خواهـد

بود

وزیر صمت با اشاره به برنامه
دوسـاله بـرای حـل مشکلات صـنعت



خودرو گفت: بخشی از این برنامه
از مهرماه سال گذشته آغازشده و
تا پایان سال ۱۴۰۱ ادامه خواهد
یافت و در این مرحله به دنبال
اصلاح ساختار صنعت خودرو و ثبات
بخشـی در تولیـد هسـتیم، البتـه
اکنـون بـه ثبـات بخشـی در تولیـد
خودرو رسیدهایم و انشالله این

روند تداوم خواهد یافت.

وی عنــوان کــرد: از نیمــه دوم
امسـال بیشتریـن تمرکـز دربـاره
کیفیت خودرو خواهد بود؛ البته
اکنون کیفیت در حال بهبود است
اما آمار ملموس نیست، یعنی بر
اساس حرکت و گزارشهای رسمی که
متعلــق بــه وزارت صــمت اســت،



اعلامنشـده و از سـوی بخـش خصوصـی
بوده است.

تغییـر کیفیـت ملمـوس خـودرو از
آذر و دیماه امسال

ــرد: ــافه ک ــن اض ــاطمی امی ف
نمودارهـای کیفیـت رو بـه رشـد
هستند، اما نمیتوان آن را بیان
کرد زیرا قابللمس نیست؛ اما از
آذر و دیمـاه امسـال ایـن تغییـر
کیفیت برای مردم ملموستر خواهد
بـود، بنـابراین هیچکسـی دارای
عصای موسی نیست که مسائل چهل
ساله یک صنعت را یک شبه حل کند
و نـاگزیر هسـتیم کـه مسائـل را
اولویتبنـدی کـرده و بـه ترتیـب
روبهجلـو حرکـت کنیـم و همینکـه



خـودروی نـاقص بـه معنـای قبـل
نـداریم و عبـور مسـتقیم خـودرو
کامل وجود دارد بهنوبه خود در

کیفیت مؤثر است.

۱۴۰۲ سـال تنـوع محصـولات، ۱۴۰۳ و
۱۴۰۴ سال تمرکز بر تولید خواهد

بود

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت :
سال ۱۴۰۲ به سمت تنوع محصولات،
کنــار گذاشتــن محصــولات قــدیمی
(امسـال سـه محصـول از رده خـارج
خواهند شد) و آغاز جهش صادراتی
حرکت خواهیم کرد و سال ۱۴۰۳ و
۱۴۰۴ نیز تمرکز بر تولید خواهد

بود.



وی افزود: در ارتباط با خودرو
سمند نزدیک به ۱۲ هزار تعهد از
قبـل وجـود دارد کـه مربـوط بـه
فروش قبل است و باید این تعداد
فروختـه و سـپس تولیـد آن متوقـف

شود.

فـاطمی امیـن گفـت: اکنـون ظرفیـت
سـه میلیـون مونتـاژ خـودرو در
کشـور وجـود دارد کـه البتـه در
قسـمت پـرس و موتـور کـم اسـت و
تقاضـا وجـود نـدارد؛ حـال ایـن
پرســــش وجــــود دارد کــــه
سرمایهگذاریها کجاست؟ نزدیک به
۲ میلیون ظرفیت رنگ وجود دارد
که سال گذشته کمتر از ۵۰۰ هزار
عـدد تولیـد شـد، زیـرا سیسـتمهای



ــای ــار شرکته ــدیریتی و ساخت م
خودروسـازی و مـالکیت آنهـا در
بحثهـــای مـــالی و نقـــدینگی
نتوانسته این ظرفیت را بالفعل

کند.

وی بیـان کـرد: بایـد بررسـی شـود
که چرا در یک قسمت سه میلیون
ظرفیت وجود دارد، اما در قسمتی
ماننـد پـرس یـک میلیـون ظرفیـت
بیشتر نیست، زیرا اینها مسائلی
نیسـت کـه یـک شبـه ایجادشـده

باشند.

بــا پایــان یــافتن قیمتگــذاری
امـوال دو شرکـت ایرانخـودرو و
سایپـا، واگذاریهـا آغـاز خواهـد

شد



وزیر صمت اعلام کرد: صحبت مردم
در خصـوص تعلـق خودروسـازان بـه
دولـت هـم میتوانـد درسـت باشـد و
هم میتوان گفت که اینطور نیست،
امـا بـرای از بیـن رفتـن ایـن
شـائبه از اسـفندماه سـال گذشتـه
اقدامی انجام شد بهطوریکه مرکز
کانون وکلا و کارشناس رسمی قوه
قضـاییه تمـام امـوال مربـوط بـه
ایرانخودرو سایپا را قیمتگذاری
کردنـد و نزدیـک بـه ۷۰۰ ابلاغ در
سایپــــــــا و ۶۰۰ ابلاغ در
ایرانخودرو برای کارهای مختلف
صادرشـده اسـت و امیـدواریم در
هفتـه آینـده قیمتگـذاری تمـام
امـوال ایـن دو شرکـت بهپایـان
برسـد تـا بلافاصـله واگـذاری را



آغـاز خـواهیم کـرد بهطـوریکه در
مرحله نخست شرکتهای پارسخودرو،
مونــدرو، سایپــا ســیترون و
ایرانخودرو خراسان خواهند بود
و سـهام مـدیریتی واگـذار خواهـد
شـد و بـه سـمتی خـواهیم رفـت تـا
اصلاح ساختـار مـدیریتی در صـنعت

خودرو را داشته باشیم.

کـل منتخبـان ذخیـره بـه فهرسـت
منتخبـان اصـلی افـزوده و برنـده

اعلام شدند

وی ادامــه داد: قــرار بــود
خودروسازهــا ۱۷۶ هــزار خــودرو
عرضه کنند، اما به علت اینکه
ــان ــدهای از منتخب ــات ع اطلاع
همخوانی نداشت و تعداد منتخبان



کـاهش پیـدا کـرد و خودروسـازان
نیــز اعلام آمــادگی کردنــد کــه
امکـان تحویـل خودروهـا رادارنـد
مـا کـل ذخیرههـا را بـه فهرسـت

اصلی اضافه کردیم.

فـاطمی امیـن در خصـوص لـزوم حـذف
قرعهکشیها نیز بیان کرد: به دو
روش میتـوان سیسـتم قرعهکشـی را
حذف کرد؛ ما باید عرضه و تقاضا
را بـه هـم نزدیـک کنیـم، مـا در
کشـور سـالی یـک و نیـم میلیـون
تقاضـای خـودروداریم، امـا سـال
گذشتــه کمتــر از یــک میلیــون
دستگاه تولیدشده، بنابراین یک
ــن ــایی در ای ــاف ۶۰۰ هزارت شک
زمینـه وجـود دارد کـه تنهـا بـا



واردات و افزایــش تولیــد رفــع
میشود.

۵۰ درصد از تولید هر مدل خودرو
بـه طـرح جـوانی جمعیـت اختصـاص

داده میشود

وزیر صمت در خصوص قانون ارائه
خودرو به مادران سرپرست خانوار
دارای بیشتـر از دو فرزنـد نیـز
گفـت: ایـن قـانون در آبـان مـاه
سال گذشته مصوب شد و ۱۵ روز پس
از ابلاغ بایـد اجرایـی میشـد، دو
خودروســـاز بـــزرگ کشـــور از
اسـفندماه اجـرای ایـن طـرح را
آغــاز کردنــد و در ثبتنــام
یکپارچه همه موظف به اجرای این

قانون شدند.



وی افـزود: برداشـت مـا ایـن اسـت
کـه از ۵۰ درصـد هـر مـدل خـودرو
بـرای ایـن قـانون تخصـیص داده
شـود؛ بـه عبـارتی هـر خـودرو یـک
مشخصــاتی دارد بــرای مثــال ۵۰
درصد خودروی ۲۰۶ یا ۵۰ درصد از
مـدل تـارا. درواقـع ۵۰ درصـد از
هـر مـدل خـودرو براسـاس قـانون
جـوانی جمعیـت متعلـق بـه مـادران
اسـت و مـابقی ظرفیـت بـرای سـایر
مـردم اسـتفاده میشـود؛ در غیـر
ایـن صـورت مـردم نمیتواننـد از
خودروهــای پرطرفــدار بهرهمنــد
شونـد و هیـچ فـردی شانسـی بـرای
گرفتن این خودروها پیدا نکند،
اما مجلس میتواند بر این قانون
صراحت دهد و جزییات آن را مشخص



کند.

آییننـامه واردات خـودرو آمـاده
طرح و بررسی در دولت است

وزیـر صـنعت در ادامـه در خصـوص
واردات خـودرو نیـز توضیـح داد:
آییننامه واردات خودرو در دولت
مطرحشـده و دارای ۱۰ بنـد اسـت،
در خصـوص یکـی از بنـدهای آن در
هیئت دولت ابهاماتی وجود داشت
و لازم بود به کمیسیون اقتصادی
برگـردد و بـرای بـازگشت دوبـاره
به دولت باید ۳ مرحله طی میکرد
و اکنون طرح آماده این است که

در دولت مطرح و بررسی شود.

وی در پاسـخ بـه پرسـشی مبنـی بـر



ــاه ــودرو از شهریورم واردات خ
بیان کرد: از زمانی که این طرح
تصویب شود، دو تا سه ماه بعد
عملیاتی خواهد شد و زمان زیادی

نخواهد برد.

بـر واردات خودروهـای اقتصـادی
زیر ۱۰ هزار دلار تأکید داریم

فـاطمی امیـن در خصـوص مشخصـات
خودروهـای وارداتـی گفـت: مـا بـر
واردات خـودروی اقتصـادی تأکیـد
داریـم یعنـی خودروهـایی کـه زیـر
ــرا ــد؛ زی ــزار دلار باشن ده ه
میخواهیم پژو، سمند و تیبا را
از رده خـارج کـرده و خودروهـایی
مانند تارا و شاهین که قیمتهای
بــالاتری نســبت بــه خودروهــای



ــایگزین ــد را ج ــادی دارن اقتص
کنیم، پس لازم است برای قشری از
جـامعه کـه خودروهـایی ارزانتـر
میخواهنـد محصـول داشتـه بـاشیم،
ــامه ــن آیینن ــابراین در ای بن
تمرکز ویژه کردیم که خودروهای
اقتصـادی ارزانتـر وارد شـود تـا
هـم نیـاز مـردم را پـوشش دهنـد و
هم بهتدریج به سمت ساخت داخل
برویــم و نقــص ترکیــب محصــولات
داخلی را با از رده خارج کردن
خودروهـایی بـاقیمت پـایین امـا
بیکیفیـت و جـایگزین کـردن یـک
خودروی اقتصادی باکیفیت، برطرف
کـرده و سـبد محصـولات را کامـل

کنیم.



وی افـزود: خودروهـای وارداتـی
تنهـا خودروهـا چینـی نیسـتند و
خودروهای اقتصادی اروپایی زیر
۱۰ هـزار دلار نیـز وجـود دارد و
گفتوگوهایی نیز برای انجام این

کار آغازشده است.

وزیـر صـمت ادامـه داد: پـس از
تحریمهـایی کـه بـر روسـیه اعمـال
شـد، جلسـاتی بـا شرکتهـای روسـی
ــدت ــان بهش ــد و آن ــزار ش برگ
علاقهمنــد بــه واردات قطعــه از
ایـران هسـتند و گفتوگوهـا بیـن
شرکتهای ایرانی و روسی در حال
انجام بوده و نقش وزارت صمت در

آن تسهیلگری است.

ــزار و ۲۰۰ ــذف ارز ۴ ه ــا ح ب



تومانی قیمت لوازمخانگی قاچاق
افزایش یافت

فـاطمی امیـن در بخـش دیگـری از
ســخنان خــود در خصــوص بــازار
لوازمخـانگی گفـت: دو نکتـه در
این موضوع وجود دارد ممکن است
تا حدی قیمتها رقابتی نباشند و
آنهم در کشور بسیار محدود است
ــال، ــد یخچ ــایی مانن در کالاه
ــشویی ــاشین لباس ــون، م تلویزی
قیمتهای داخلی پایینتر هستند،
اما یک نکته بسیار ظریف وجود
دارد و آن اینکـه از زمـانی کـه
ارز ۴ هـزار و ۲۰۰ تومـانی بـرای
روغن گندم و غیره حذف شد، قیمت
لوازمخانگی قاچاق افزایش پیدا



کرد؛ زیرا افرادی روغن و … را
قاچـاق کـرده و بـا سـود حاصـل از
آن لوازمخـانگی وارد میکردنـد و
سـود قاچـاق تـا حـدی بـود کـه
میتوانسـت سـودش را پـایینتر هـم

بیاورد.

جشنـواره فـروش لوازمخـانگی از
ســوی بانکهــا بــهزودی برگــزار

میشود

وی با اشاره به ممنوعیت واردات
ــا ــه داد: م ــانگی ادام لوازمخ
نبایـد واردات داشتـه بـاشیم و
اگـر ایـن کالاهـا وجـود دارنـد،
قاچاق است مگر اینکه بخش کوچکی
تـه لنجـی و رسـمی باشـد؛ افزایـش
قیمت لوازمخانگی خارجی به علت



حـذف درآمـدهای سـرشار حاصـل از
قاچاق مواد غذایی است. درواقع
دو قیمـت وجـود دارد کـه شامـل
قیمـت تولیدکننـده و قیمتـی کـه
دسـت مصـرفکننده میرسـد، میشـود؛
قیمت بیشتر لوازمخانگیهای عمده
مانند یخچال، ماشین لباسشویی و
تلویزیـون از مهـر پارسـال تـا
امسـال افزایـش قیمـت قابـلتوجهی
نـداشته اسـت، امـا در کـف بـازار
با افزایش قیمت روبهرو هستیم و
این نارسایی نظام توزیع است که
بـر روی آن متمرکـز هسـتیم و از
کارهایی که بهزودی انجام میشود
جشنـواره فـروش از طریـق بانکهـا
اسـت حتـی وام بـرای آن تأمیـن
خواهد شد؛ ما بیش از ۱۶ میلیون



ــد ــانگی تولی ــتگاه لوازمخ دس
میکنیـم و همیـن امـروز خطـوطی
جدید را افتتاح کردیم که برای
تلویزیـون هـم نیـاز بـه واردات
نـداشته بـاشیم، امـا اکنـون بـه
دنبال طرحهای تشویقی هستیم تا
برای تولیدات تقاضا ایجاد شود؛
همچنیـن بایـد بـا کوتـاه کـردن
فاصله تولیدکننده تا مصرفکننده
محصــولات باواســطه گــری کمتــری

بهدست خریدار برسد.

افزایــش قیمتهــای جهــانی و دو
ــش ــل افزای ــرخ ارز عام اصلاح ن

قیمتها است

وزیـر صـمت در خصـوص علـل سازمـان
حمایت برای افزایش قیمتها گفت:



ـــش ـــانی افزای ـــای جه قیمته
ــال ــر س ــد و در آخ پیداکردهان
گذشته دو اتفاق افتاد که کمتر
دربــاره آن صــحبت میشــود؛ اول
افزایش قابلتوجه قیمت جهانی در
روغن، پنبه یا پنلهای تلویزیون
بود و اتفاق دوم بنا بر قانون
بودجه امسال تعرفه واردات از ۴
هـزار و ۲۰۰ بـه ۲۶ هـزار تومـان
رسـید، یعنـی جهـش ۶ برابـری در
تعرفهها داریم و البته با نصف
کـردن سـود بازرگـانی تـا حـدودی
تعرفههـا تـا حـد ۳ برابـر جـبران
شـد، یعنـی مـا در واردات و در
نـرخ ارز محاسـبه تعرفـه واردات

دو اصلاح داشتیم.



وی افزود: تقسیمکاری و هماهنگی
بیــن دســتگاهها وجــود دارد در
حـوزهای کـه مـا بهصـورت مسـتقیم
مسـئولیت داریـم افزایـش قیمتهـا
متعــادلتر بــود و تــورم در
لوازمخـانگی نصـف تـورم میـانگین

کشور بود.

اتصـال گمـرک بـه سامـانه جـامع
تجارت انجام خواهد شد

وزیر صمت در خصوص تمهیدات این
وزارتخــانه بــرای جلــوگیری از
ــابه دارای ــای مش واردات کالاه
تولید داخل نیز بیان کرد: شما
اشـاره کردیـد ۲۰۰ میلیـون دلار
ــابه واردات ــای مش ــرای کالاه ب
انجامشـده اسـت، کـل بـازار سـال



گذشتـه ۵۲ میلیـارد دلار بـوده،
یعنـی یـک قسـمت انـدکی از کـل
واردات بـرای ایـن قضیـه اسـت؛
البتـه پاسـخ بـه ایـن پرسـش در
خارج از حیطه وزارت صمت است و
به بحثهای گمرکی برمیگردد، اما
کاری که ما انجام میدهیم اتصال
شناسـه کـالا بـه گمـرک اسـت، کـد
گمرکی اکنون بهصورت کلی است و
محصــول کلــی را نــام مــیبرد و
اکنـون شـرح کـالا تـایپ میشـود و
دقیـق نیسـت، کـاری کـه مـا بایـد
انجام بدهیم این است که باید
برای تمام کالاها شناسه ایجاد و
صادر کنیم که این کار انجامشده
اسـت و گمـرک ایـن شناسـه کـالا را
مبنای تطبیق قرار دهد تا دیگر



شـرح کـالا را کسـی دسـتی تـایپ
نکنـد؛ اتصـال گمـرک بـه سامـانه
جامع تجارت که پیگیر آن هستیم

این مسائل را حل خواهد کرد.

وی افـزود: سامـانه جـامع تجـارت
ــای ــن سامانهه ــی از مهمتری یک
اقتصــادی کشــور اســت، از ســال
گذشتـه ۵۰ میلیـون سـند (انـواع
فاکتورها و رسیدهای تراکنش) در
ــت ــده اس ــانه ثبتش ــن سام ای
درحــالیکه از اول ایجــاد ایــن
سامـانه تـا سـال قبـل ۳۰ میلیـون
سند ثبتشده بود، یعنی ما در یک
سـال یـک و نیـم برابـر سالهـای
گذشتـه سـند ثبـت کردیـم، ایـن
سامانه روزانه ۵ میلیون تراکنش



دارد کـه کـار بسـیار گسـتردهای
اسـت؛ همـه دسـتگاهها بـهغیراز
گمـرک کـه دارای یـک مشکـل داخلـی
است به این سامانه متصل هستند،
بـه جـد پیگیـر هسـتیم دادههـا
تبـادل شونـد امـا هنـوز بـه سـطح

مورد انتظار نرسیدهایم.

فـاطمی امیـن در ادامـه در خصـوص
پنجره واحد نیز گفت: همه خدمات
صـنعت، معـدن و تجـارت در درگـاه
ملی مجوزها به پنجره واحد متصل
هســتند، مصــوبه قــانون بــودجه
امسال این است که تا شهریورماه
فرصـت داریـم تـا بـا تعریـف رمـز

واحد به سیستمها وارد شویم.

حجـم واردات اقلام مشـابه تولیـد



داخل از ۲۰۰ میلیون دلار به بیش
از دو میلیارد دلار رسیده است

وزیر صت درباره قانون ممنوعیت
واردات کالاهــای مشــابه تولیــد
داخــل نیــز توضیــح داد: حجــم
واردات اقلام مشـابه تولیـد داخـل
اکنون حدود ۲۰۰ میلیون دلار است
درحالیکه درگذشته این رقم بیش
از دو میلیــارد دلار بــوده کــه
نشان میدهد کاهش قابل ملاحظهای
در این خصوص اتفاق افتاده است.

ــه داد: در ــن ادام ــاطمی امی ف
تلاشیم سامانه شناسه کالا را به
گمرک متصل کنیم و با توجه به
اینکـه حـدود ۸ هـزار کـد کـالا در
سامـانه گمـرک وجـود دارد، سـعی



شده برای تمام کالاها شناسه کالا
صادر شود تا گمرک این شناسهها
را مبنـای اظهـار و تطـبیق قـرار
دهد و بهطور حتم اتصال گمرک به
سامانه جامع تجارت این مشکل را

رفع میکند.

حـدود ۴۵۰ پهنـه معـدنی کشـور از
مهرمـاه سـال گذشتـه شناساییشـده

است

وزیـر صـنعت، معـدن و تجـارت در
خصوص توسعه معادن در سطح کشور
اضـافه کـرد: در ایـن حـوزه بایـد
سـه اتفـاق مهـم را مـدنظر قـرار
دهیـم کـه گـام نخسـت آن شناسـایی
ظرفیتهـای معـدنی در سـطح کشـور
است که در این خصوص کار بسیار



بزرگـی از مهرمـاه سـال گذشتـه
آغـاز و حـدود ۴۵۰ پهنـه معـدنی

کشور شناساییشدهاند.

وی ادامـه داد: برنـامه شناسـایی
پهنههای معدنی از استان خراسان
ــال در ــده و امس ــوبی آغازش جن
خوزسـتان ادامـه خواهـد یـافت و
تمــامی نقــاط دارای ظرفیتهــای
معـدنی در ایـن پـروژه شناسـایی
میشونـد؛ خوشبختـانه در چـارچوب
اجـرای ایـن طـرح شناسـایی بسـیار
خـوبی در اسـتان خراسـان جنـوبی
شکـل گرفـت و یکـی از ذخـایر مهـم
معـدنی کشـور در اسـتان خراسـان
جنـوبی شناساییشـده کـه بهصـورت
قطعـی تـا یـک مـاه آینـده اعلام



خواهیم کرد و نوید بسیار خوبی
برای کشور است.

ابلاغ مجموعه مقررات حوزه معادن
تا دو هفته آینده

وزیـر صـمت افـزود: گـام دوم و
بسیار مهم در حوزه معادن تسهیل
قوانین و مقررات موجود در این
حـوزه اسـت، اکنـون بیـش از ۳۲۰
قانون، مقررات و دستورالعمل در
بخـش معـدن وجـود دارد کـه مـوارد
به صاحبنظران مربوطه ارسالشده
تـا بـا بررسـیهای دقیـق موانـع
موجـود را رفـع کننـد و تـا دو
هفته آینده مجموعه مقرراتی که
بهصورت شستهورفته شکلگرفتهاند،

ابلاغ میشود.



برای نخستین بار مردم در منافع
معدن شریک شدهاند

فـاطمی امیـن تأکیـد کـرد: بـا
برنامهریزی و اقدامات انجامشده
صـادرات مـواد خـام معـدنی بهشـدت
کاهشیافته است و یک خبر بسیار
مهم و خوب در حوزه معدن نیز آن
است که برای نخستین بار مردم
را در منــافع معــادن شریــک
قراردادیـم و در ایـن خصـوص و در
گـام نخسـت معـدن جـان جـان در
سیستان و بلوچستان بهشرط شراکت
۴۰ درصـدی بـا مـردم منطقـه بـه

بهرهبردار واگذارشده است.

وی تصریح کرد: این مهم در سایر
معـادن در سـطح کشـور نیـز بهطـور



حتـم دنبـال میشـود تـا مـردم در
بخــش معــادن بــه شکــل جــدی و

اثرگذار سهیم شوند.

وزیر صمت اعلام کرد: حقوق معدنی
امسال دو برابر شده و بر اساس
قـانون و تأییـد دولـت، ۱۵ درصـد
از حقـوق دولتـی بایـد در منـاطق
محل استقرار معادن خرج شوند که
امسال تصمیم گرفته شد که این
ــه ــی ب ــاب مشخص ــالغ در حس مب
اسـتانهای مربـوطه تخصـیص پیـدا

کند.

در سـه مـاه گذشتـه تـراز تجـاری
بـدون نفـت کشـور مثبـت و صـادرات
۴۰۰ میلیـون دلار بیـش از واردات

انجام شد



فـاطمی امیـن در خصـوص مثبـت شـدن
تــراز تجــاری کشــور گفــت: از
ابتـدای مهرمـاه و همزمـان بـا
آغـاز کـار دولـت سـیزدهم، تأکیـد
ویژهای روی توسعه صادرات شد و
با اقدام جدی برای رفع موانع
در سـال گذشتـه یعنـی سـال ۱۴۰۰،
بیـش از ۴۸ میلیـارد دلار صـادرات
انجـام شـد کـه نسـبت بـه رقـم ۳۵
میلیـارد دلاری سـال پیـش از آن،
رشـد خـوبی اتفـاق افتـاده اسـت و
خبر خوب در این حوزه اینکه در
سه ماه گذشته تراز تجاری بدون
نفت کشور مثبت شد و صادرات ۴۰۰
ــش از واردات، ــون دلار بی میلی

انجامشده است.



وی در خصــوص افزایــش مــراودات
ــا و ــایر کشوره ــا س ــاری ب تج
ــاری ــای تج ــانی از هیئته میزب
کشورهـای مختلـف توضیـح داد: هـر
هفته و بهصورت پیوسته حداقل یک
هیئت خارجی در ایران حضور دارد
و رفتوآمد های تجاری خیلی خوبی

در حال انجام است.

وزیر صمت گفت: بیش از ۱۰۰ درصد
ـــور ـــی کش ـــد ترانزیت درآم
افزایشیافته و با ۶ کشور اطراف
ــای ــامه همکاریه ــود موافقتن خ
بیمــهای بــه امضــا رسانــدیم و
اتفاقـات بسـیار خـوبی در حـوزه
تجارت خارجی کشور در حال وقوع

است.



وعـده ارائـه گـزارش عملکـرد سـه
ماه یک بار مستمر انجام میشود

فـاطمی امیـن عنـوان کـرد: طبـق
وعده خود به مردم، گزارش هر سه
مـاه یـک بـار از عملکـرد وزارت
صـنعت، معـدن و تجـارت را ارائـه
میکنیم و آخرین گزارش موجود در
ـــرای ـــمت ب ـــایت وزارت ص س
فروردینمـاه اسـت و قابـل رؤیـت

عمومی همه مردم است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت تصریح
کـرد: اصـل مهـم تغییـر ریـل در
برخی بخشهای مختلف صنعت، معدن
و تجارت بوده و ما با توجه به
مشکلاتـی کـه بـا آنهـا رو بـه رو
بـودیم و نبایـد بهصـورت روزمـره



مـوارد را مـوردنظر قـرار دهیـم،
ــمت اصلاح ــه س ــد ب ــه بای بلک
ساختارهـا و ایجـاد سازوکارهـای
اصولی در این حوزه حرکت کنیم و
مـوارد و برنامههـای جـدی را در
ایـن بخشهـا بهصـورت ویـژه دنبـال
میکنیـم و امیـدواریم تـا پایـان
امسـال عمـده برنامههـا عملیـاتی
شوند و نتایج اقدامات بیشازپیش
بـرای مـردم مشهـود و قابـللمس

باشد.

وی با اشاره به یکی از اقدامات
اساسـی انجامشـده از سـوی وزارت
صنعت، معدن و تجارت در این مدت
گفـت: بهعنـوان نمـونه در حـوزه
فـولاد در کشـور همسـایه حـدود ۵۰



درصــد افزایــش قیمــت را شاهــد
بـودیم درحـالیکه ایـن کـالا در
کشورمان با تدابیر انجام شده،
روند افزایشی را تجربه نکرده و
در شرایــط متعــادل فــولاد بــه

تولیدکنندگان عرضه میشود.


